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18. ledna 2023

Evropská komise oznámila „Green Deal Industrial
Plan“, ale žádné nové peníze

euractiv.com/section/energy-environment/news/eu-commission-announces-green-deal-industrial-plan-but-no-fresh-
money
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Ursula von der Leyen, předsedkyně Evropské komise, vystoupila na

Světovém ekonomickém fóru v Davosu, 17. ledna 2023. [ Zdroj: EC -

Audiovisual Service ]

Evropská komise oznámila volnější pravidla státní podpory pro

členské státy EU, jako je Francie a Německo, na dotování výroby

čistých technologií v Evropě, ale žádné nové peníze pro menší země,

které nemají finanční kapacitu na podporu svého domácího

průmyslu.

Podle Ursuly von der Leyenové, předsedkyně Evropské komise, si

vzhledem k tomu, že USA a Čína poskytují masivní dotace, aby

vyhrály závod v zelených technologiích, Evropská unie nemůže

https://www.euractiv.com/section/energy-environment/news/eu-commission-announces-green-deal-industrial-plan-but-no-fresh-money/
https://www.euractiv.com/authors/frederic-simon/
https://www.euractiv.com/content_providers/euractiv-com-2/
https://audiovisual.ec.europa.eu/en/photo/P-059896~2F00-01


2/8

dovolit stát na místě.

"A to znamená, že my Evropané se také musíme zlepšit v péči o

vlastní průmysl čistých technologií," řekla na Světovém

ekonomickém fóru ve švýcarském Davosu .

„Máme plán, průmyslový plán Green Deal, náš plán udělat z Evropy

domov čistých technologií a průmyslových inovací,“ oznámila v

úterý (17. ledna).

Cesta k čisté nule bude největší transformací naší doby.

Evropa má vše, co potřebuje – talenty, výzkumníky, průmyslové kapacity.

A má plán do budoucna ↓ https://t.co/wtwm5yBBUp

— Ursula von der Leyen (@vonderleyen) 17. ledna 2023

Iniciativa přichází z velké části v reakci na americký zákon o snížení

inflace (IRA) ve výši 369 miliard dolarů, který byl v Evropě široce

kritizován za motivaci výrobců automobilů v EU k přesunu výroby

přes Atlantik. Přichází také v reakci na čínské dotace na výrobu

zelených technologií a surovin, které jsou na ní závislé.

"Musíme reagovat důrazněji," řekla von der Leyenová s odkazem na

dominantní postavení Číny v odvětvích, jako jsou vzácné zeminy,

elektrická vozidla a solární panely, které jsou považovány za

nezbytné pro přechod k zelenému světu.

V reakci na to se nový evropský průmyslový plán zaměří nejprve na

urychlení regulačního schvalování průmyslových projektů čistých

technologií.

„První pilíř je o rychlosti a přístupu. Potřebujeme vytvořit regulační

prostředí, které nám umožní rychle se rozšiřovat a vytvářet příznivé

podmínky pro průmyslový rozvoj, řekl předseda Komise s odkazem

na odvětví, jako je větrná a solární energie, tepelná čerpadla, čistý

vodík a skladování energie.

https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/en/speech_23_232
https://t.co/wtwm5yBBUp
https://twitter.com/vonderleyen/status/1615296160842801152?ref_src=twsrc%5Etfw
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V rámci toho uvedla, že Evropská komise se podívá na to, „jak

zjednodušit a urychlit povolování nových výrobních závodů čistých

technologií“, a oznámila dočasnou úpravu pravidel EU pro státní

podporu, aby „urychlila a zjednodušila“ vládní pomoc pro domácí

firmy.

Reforma státní podpory bude zahrnovat „snazší výpočty, jednodušší

postupy“ a „zrychlené schvalování“, například „s jednoduchými

modely daňových úlev“, vysvětlila von der Leyenová. Kromě toho se

exekutiva EU „zamyslí“ i nad uvolněním požadavků na státní

podporu pro tzv. důležité projekty společného evropského zájmu

(IPCEI) zaměřené na čisté technologie.

Vestagerová z Evropské komise navrhuje změnu pravidel státní podpory

Výkonná místopředsedkyně Evropské komise Margrethe

Vestagerová v pátek (13. ledna) navrhla „Dočasný rámec pro krizi a

přechod“ pro státní podporu.

https://competition-policy.ec.europa.eu/state-aid/legislation/modernisation/ipcei_en
https://www.euractiv.com/section/economy-jobs/news/eu-commissions-vestager-proposes-change-to-state-aid-rules/
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Nový „fond suverenity“

S větším prostorem pro národní vlády, aby podpořily svůj zelený

průmysl, bude Evropa v lepší pozici čelit riziku přesunu společností

do míst, jako jsou USA a Čína, tvrdí argument.

Von der Leyen ale také varovala před negativním dlouhodobým

dopadem uvolnění pravidel EU pro státní podporu a uvedla, že by to

mělo být pouze dočasné a „omezené řešení, které může využít jen

několik členských států“.

Mnoho zemí EU již oznámilo programy financování čistých

technologií, řekl Thierry Breton, komisař EU pro vnitřní trh. Mezi

největší patří Německo (s přibližně 100 miliardami EUR),

Nizozemsko (45 miliard EUR) a Francie (s 55 miliardami EUR za 10

let). Když k tomu přidáme Španělsko a Itálii, Evropa již vyčlenila

„více než 250–280 miliard eur“ na čisté technologie, řekl Breton.

"U těchto zemí je to kolem 2 až 3 % HDP, které se již připravuje,"

řekl Breton novinářům na úterním online tiskovém briefingu.

Riziko spočívá v tom, že společnosti v těchto zemích toho využijí k

tomu, aby zaujaly dominantní postavení na jednotném trhu EU, na

úkor jiných společností v menších členských státech EU, které

podobnou vládní podporu nemají.

„Nemyslím si, že masivní nové modely státní pomoci přinášejí

Evropě něco dobrého,“ řekl dánský ministr hospodářství Troels

Lund Poulsen citovaný agenturou Reuters.

Von der Leyenová tento problém uznala a uvedla, že financování EU

je zapotřebí, „aby se zabránilo roztříštění jednotného trhu a aby se

podpořil přechod na čisté technologie v celé Unii“.

K vyřešení tohoto problému šéf Komise poukázal na vytvoření

nového „Evropského fondu suverenity“, který byl oznámen v

prosinci loňského roku a který bude předložen v rámci širšího
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střednědobého přezkumu rozpočtu EU, který se má uskutečnit v

létě.

Zdá se však nepravděpodobné, že suverenní fond bude mít novou

hotovost, protože Německo zatím odmítá opakovat společný

experiment EU s půjčkami, který byl poprvé zaveden v roce 2020,

kdy blokový fond na obnovu 800 miliard eur byl přijat v reakci na

koronavirovou krizi.

Předseda Komise: Fond suverenity EU bude navržen v létě

Před čtvrtečním (15. prosince) setkáním lídrů EU oznámila

předsedkyně Evropské komise Ursula von der Leyenová, že příští

léto bude předložen návrh Evropského fondu suverenity na

podporu zeleného a digitálního přechodu evropského průmyslu.

Žádné nové peníze

https://www.euractiv.com/section/economy-jobs/news/commission-president-eu-sovereignty-fund-will-be-proposed-in-summer/
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Bez nových peněz na stole Komise hledá „překlenovací řešení“ pro

menší země EU.

„Hovoříme o koši řešení“, který umožňuje členským státům EU

vybrat si peníze ze stávajícího rozpočtu EU a fondu na obnovu po

koronaviru, vysvětlil Breton s tím, že rozsah finančních prostředků

dostupných pro každou zemi bude určen na základě „posouzení

potřeb“. “, která právě probíhá.

"Až bude provedeno toto hodnocení, uvidíme, co je třeba udělat,

pokud máme některé členské státy, které nemají žádnou kapacitu,"

vysvětlil Breton. „Máme spoustu nápadů,“ dodal s tím, že některé

budou moci využít například regionální fondy.

"A pokud nic nezůstane, budeme potřebovat nové finance," řekl.

"Ale přijdeme s řešením pro každého," slíbil.

Několik zemí EU rychle zdůraznilo význam financování EU pro

rovné podmínky.

"Musí být implementován prostřednictvím evropských

mechanismů, které zajistí rovnost v evropském prostoru," řekl

portugalský ministr financí Fernando Medina. "Menší evropské

země nemohou ve vnitřní konkurenci prohrát s většími zeměmi."

Italský ministr financí Giancarlo Giorgetti uvedl, že schéma

financování EU by mělo být vytvořeno na základě stávajícího fondu

obnovy bloku ve výši 800 miliard eur, který nabízí granty a půjčky, a

na úvěrovém programu EU SURE na podporu zaměstnanosti.

Odborníci skeptičtí

Mezitím jsou odborníci skeptičtí a tvrdí, že obavy z průmyslové

politiky se pravidelně vracejí do politické debaty EU, zatím s malým

výsledkem.

„Nic nového pod sluncem,“ komentuje Simone Tagliapietra, vedoucí

pracovník Bruegel, bruselského ekonomického think-tanku.
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Zatímco USA a Čína centralizovaly iniciativy průmyslové politiky,

Evropa má roztříštěný přístup kvůli různým úrovním správy – ať už

na regionální, národní nebo evropské úrovni.

„Problém není v tom, že Evropa nemá žádnou zelenou průmyslovou

politiku. Problém je v tom, že Evropa jich má příliš mnoho,“ řekl

EURACTIVu v e-mailových komentářích. "Je to namáhavá bitva

vůbec pochopit, co se v tomto prostoru skutečně děje," řekl.

Podle Tagliapietry je k zajištění synergií a rozsahu zapotřebí větší

koordinace EU. „Evropa zde nemůže zkopírovat/vložit americký

přístup. Musí si najít svůj vlastní způsob, jak to udělat. Sada

nástrojů potřebuje dotace na zavádění, ale potřebuje také

průlomové inovace, jasnější a harmonizovanější pravidla a více

přeshraničních průmyslových aliancí.“

Mezi úspěšné příklady podle něj patří průmyslová partnerství, která

byla poprvé zahájena v roce 2017 s European Battery Alliance. Tyto

úspěšné příběhy „mohou být rozšířeny a replikovány“, navrhl, stejně

jako EU již učinila s aliancí pro suroviny a solární aliancí .

https://www.euractiv.com/section/circular-economy/news/new-eu-alliance-aims-for-strategic-autonomy-on-key-raw-materials/
https://www.euractiv.com/section/energy/news/eu-commission-launches-industry-alliance-for-made-in-europe-solar-pv/
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Riskovat smrt tisíci dotacemi

V reakci na nedávné krize a nyní na americký zákon o snížení

inflace je EU připravena dále otevřít stavidla státní pomoci a

vystavit „rovné podmínky“, na nichž je založen jednotný trh EU,

velkou zátěž.

[Editoval Nathalie Weatherald. Další zprávy od Reuters]
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